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av DORA AS

Hvor store arealer opptar arkivene i dag?
 Byarkivet opptar 30 000, hvor mye 
de andre har vet jeg ikke, men det kan stå på 
nettsidene. Våre arkiver har da også en del ekstra 
kapasitet i de arealene. I tillegg så kan vi få inn 
mer dersom faste hyller erstattes med flyttbare/
skyvbare. +x hyllemeter

Fra nettsidene:
 Riskarkivet: 25 000 hyllemeter
 Interkommunalt Arkiv - ingen info
 NTNU Ubit - ingen info
 STFK, arkivtjenesten - ingen info
 Forsvarsmuseet - ingen info
 St.Olavs Hospital - ingen info

Jeg antar følgende: 25 000 + 30 000 for 
Riksarkiv+Byarkiv, 15 000 pr. arkiv andre 
funksjoner, totalt: 130 000 hyllemeter.

En hyllemeter er en enkelt hylle, 30-40 cm dyp, 
en meter lang og normalt høyde på 25-35cm. 
Dvs. En bokhylle på 1,0x0,4x2,5m vil da være ca. 
8 hyllemeter. Vi kan da anta at 6500 m2 går med 
til rene hyller, i tillegg kommer alt gangareal. 
Dersom man benytter skyvbare hyller, så kan 
man anta 1625 m2 gangplass mellom hyllene, 
og noe tilsvarende på andre gangarealer, noe som 
betyr 9700 m2 rent arkiv/magasin.



Hvordan benyttes stålbygget på toppen i dag?
 Nidar Bergenes materiallager. Nidar har 
tidligere truet med at produksjonen flyttes til 
Polen om de flyttes vekk derfra, og da har de blitt 
liggende.

Hvilke krav stiller arkivene til sikkerhet, 
tilgangskontroll etc?
 Store, Arkivene inneholder 
originaleksemplarer, og ofte også det eneste 
eksemplaret, slik at kravene til adgang og 
sikkerhet er strenge. Jeg skisserte en løsning med 
sluse inn mot lesesal/arbeidssal, og videre sluse 
mot magasiner, noe som anses som akseptabelt. 
Oppgaven min ligger imidlertid 15-20 år frem i 
tid, og de jobber med digitalisering. Spørsmålet 
da er om adgangen til magasinet er like prekær 
da som den er nå. Derimot, om noe fysisk skal ut 
til en kunde/besøkende, så vil sikkerhetskravene 
allikevel være der. Sånn sett så bør sluseløsningen 
medtas.

Hva er deres tanker omkring en kombinasjon 

mellom arkiv og bibliotek?
 Dora ble jo opprinnelig tenkt som ABM-
senter, altså Arkiv, Bibliotek og Museum, men 
er nå i praksis kun Arkivsenter. Sånn sett er 
det jo innafor hva som har blitt tenkt. Det 
var også tanker omkring dette allerede når 
de flyttet til Dora, da vurderte de å ta i bruk 
Norges Bank-bygget som Vitenmuseet ligger i 
idag, med utgraving av kjellere for magasin, og 
i kombinasjon med biblioteket, men dette ble 
ansett som for dyrt, og skrinlagt. Så fra Doras/
arkivets side så er dette “innafor” hva de har tenkt 
på.

Dora skrytes opp i skyene pga. Temperatur og 
luftkontrollen. Hvorfor? Ligger det i termisk 
masse, luftkontroll, lufttetthet eller noe annet?
 I hovedsak ligger dette på temperatur, 
det er såpass mye betong at temperaturen er 
veldig jevn uten store variasjoner. ByLarm ble 
jo arrangert her for en del år siden, og da ble 
kjelleren/1.etasje varmet opp såpass mye av 
alt utstyret og alle folkene, at da merket de at 

temperaturen økte også i arkivet, men bortsett 
fra dette er temperaturen veldig jevn. Dette var 
jo også en ekstrem-situasjon. Fuktighet er også 
ok, men kan bli vanskeligere lengre ned, pga. 
dokkene som ligger med vann i seg under et lett 
dekke i 1.etasje.

Ser dere på hulltaging for biblioteksfunksjonen 
som noe negativt i fht. arkivet?
 For vår del går jo det fint. Det er jo tatt 
hull til forskjellige ting, blant annet nybygget, 
men Riksantikvaren er jo en instans som kan 
sette ned foten til dette, så her gjelder det å være 
litt nøye på det. Nybygget var jo tenkt bygd helt 
inntil, men det fikk de ikke, så det er jo viktig å 
tenke på den delen, men for arkivet sin del, så er 
ikke hulltaging det største problemet.

Hva med andre funksjoner? Er det noen dere 
kunne tenkt dere, anser som naturlige, eller helst 
vil unngå?
 Ikke noe brannfarlig. Vi vil helst unngå 
en brann her, men det er klart, vi klarer jo ikke 
unngå alt. Det er jo serverparker her også, og 
de har jo Dieselaggregat som UPS, og dermed 
store Diesel-tanker, men så lite som mulig av 
sånne ting. Inne i magasinene er det eksempelvis 
kun lov med lys, og ingenting annet elektrisk. 
Vi ser jo på arkiv, bibliotek, konserveringssenter 
som interessant. Det som er viktig er at det 
blir et opplevelsessenter. Se på storbritannia og 
Tony Blairs jobb der, de har jo arkivet som et 
opplevelsessenter. Tenk på det som Kultursenter 
Dora, ikke bare arkivet eller bare biblioteket.

Har dere noen tegninger som viser bunkeren slik 
tyskerne bygde den?
 Det har vi nok, men det er ekstremt mye 
forskjellig, og Wehrmacht gikk nok ikke gjennom 
vanlige metoder for å bygge det. Men dette er 
det en som heter Svein Carstens som kan mye 
om. Han var med på å opprette arkivsenteret, 
og jobber nå på HiST, men er leid inn av 
DORA AS mye av tida. Han har gått gjennom 
alle tegnignene, og vet hva som ligger hvor. Ta 
kontakt med han først, så kan han hjelpe deg. 

(Jeg tok også bilde av en plakat med en tegning 
som hang utenfor, slik at jeg har noe nå med en 
gang.)

Hvordan er det med ubåtdokkene? Ligger de der, 
brukes de til noe, er de fylt igjen?
 Ja, de ligger der. Det er i dag åpent fra 
sjøen og inn i dokkene, slik at det er vann i de, og 
de brukes ikke til noe. Det er lagt betongdekker 
over, slik at du ser de ikke (noe jeg også så på 
besøk på Grafisk senter) De beveger seg mye, og 
på et punkt bevegde de seg en halvmeter i starten. 
Det er også en del utettheter der, slik at det er 
kaldt på gulvet inne på Grafisk senter (ikke like 
mye nå som før etter hva en av de på Grafisk 
senter fortalte, i 2002 var det 6 grader på gulvet 
på arbeidplassen hans.) Men temperaturen er lav.











Bildeoppriss av Dora
- en kjapp og enkel måte å få en tilnærming til hvordan fasaden er for å jobbe med...





Utenfor Dora fant jeg 

Tegning: Ukjent, infoplate på Dora



Tegning: Ukjent, infoplate på Dora
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Tegning: Voll Arkitekter
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Snitt med diverse transportmidler lagt inn

Fotballbaner på taket

Dora i forhold til Erkebispegården

Dora i forhold til Lerkendal Stadion

Dora i forhold til Torget



Fotballbaner på taket

Dora og Gløshaugen

Dora og Solsiden



1 2 3 4 5 6 7

Nettverk Nyhavna plan
m 1:1500

100m

Utgangspunkt for byplan:
Nettverk Nyhavna 2030, Eirik Gya Johansen
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PRODUCED BY AN AUTODESK EDUCATIONAL PRODUCT

Bearbeiding av byplanen





Jeg legger en 
hovedinngang og en 
biblioteksplass foran 
Dora på sørsiden. 
Slik kobles Dora og 
biblioteket inn mot den 
nye bydelen. Åpenheten 
av dagens besøkssenter 
på 1. etasje sikrer en 
åpenhet mot øst.



Operasjon snu arket!

Jeg snur byplanen for å se situasjonen fra en ny side. Mitt største problem med dette er at jeg synes 
Nyhavna blir litt avskåret mot Svartlamoen med denne situasjonen. Aksene langs veiene leder riktignok mot 
biblioteksplassen, men det er ikke i gatene vi sitter. Det er noe som mangler på byplanen..



Jeg forsøker å beholde gågaten som en rett akse og ser hvordan dette påvirker biblioteksplassen min. Jeg 
synes plassen fungerer til en viss grad. Den er mye mindre, men dette er ikke nødvendigvis negativt, for den 
var eeenorm på forrige versjon.



Operasjon snu arket!

Jeg snur arket igjen for å se på hvordan det forandrer seg. Jeg synes fortsatt at planen ikke helt fungerer 
med tanke på koblingen mot Svartlamoen. Jeg har forsøkt å legge inn noen flere bygg på østsiden av Dora 
for å se om det endrer seg noe her, og jeg synes egentlig ikke det helt fungerer. Spesielt går vel dette på at 
byggene langs Dora får en ganske dårlig situasjon mot Dora, og byrommet her ikke helt funker. Jeg tror Dora 
trenger mer luft rundt seg!



Lademoen Idrettshall

Mot ladestien

Nyhavna Ungdomsskole

RAMP

Verkstedhallen Svarlamon

Svarlamon kunst og 
kulthurbarnehage

nYHAVNA aRKIVBIBLIOTEK
dora 1

Nyhavna Innovasjonssenter

Nyhavna togstasjon
Mot solsiden

Markedshall

HotelL og konferansesenter

Kurbad Dora2

Mot brattøra og ila



På vei innover

Selv om jeg føler jeg må bearbeide situasjonen litt mer må jeg bevege med innover i 
bygget.

Dagens situasjon

Planlagt organisering

Bowling, idrettshall, etc.

Utleie, kontorer mot dokker 
etc.

Arkivfunksjoner

Arkivfunksjoner

Vann, ubrukt volum?

Biblioteket



Dagens dekke er slik jeg forsto det når jeg var på besøk et prefabdekke som er lagt 
over dokkene. Disse kan jeg fjerne og eksponere dokkene!
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Grep med det eksisterende. Jeg fjerner alle de små veggene og går tilbake til 
Dora slik tyskerene bygget den på 40-tallet. Jeg mener de originale veggene 
er de som MÅ beholdes, de andre kan fjernes, og jeg ser ikke helt behovet for 
dem.

Veiledning, 
19.02.2014
Da har jeg hatt veiledning, og fått litt input. Her 
er en liten oppsummering av det som ble sagt.

Sett av en halv dag for å definere ytterpunktene. 
Lag diagrammer, skisser,
tegninger av hva som er det ekstreme og hva som 
er det minimale. Hva gjør du om du
har ubegrenset med penger, og hva gjør du om du 
har et stramt budsjett? Skap

situasjoner og en liten bankboks med muligheter 
slik at du har diskutert hva som er
mulighetene. Dette gjør at veien ikke bare blir til 
mens du går, men er et mer
bevisst(og illustrert) valg.

Hva er inngangssituasjonen? Og må 
besøkssenteret bestå? Skal den vekk? Hva
forholder den seg til, hva er situasjonen på 
bakken? Hva skjer når om du tar vekk
Nidar-bygget?
Ide som kom opp: Bokferge – bruk en(eller flere) 
av dokkene til en ferge
med bøker som eksempelvis reiser ut med bøker 

eller til kulturelle tilstelninger.
Eks. høytlesning av den siste viking på vei til 
spelet.

Lag illustrasjoner! Illustrer de forskjellige grepene

Lag illustrasjoner, skisser og tegninger av de 
forskjellige situasjonene du ser for
deg.

Hva er det omkringliggende? Hvilke situasjoner 
er det som ligger, hva er det for
situasjon som man finner der? Kan dette være noe 
man kan bruke for å berike

prosjektet og definere overganger og funksjoner? 
Hva skjer eksempelvis på
Svartlamo-sida? Løs denne sida!

Hvorfor er ikke arkivet nede i dokkene? Du MÅ 
jo ikke ha det oppe i etasjene. På en
plass kan det jo være fint å få inntrykk av hele 
høyden også, fra bunnen av dokken
til toppen.

Lag en arbeidsmodell som du kan jobbe med. 
Gjør endringer på den og ta bilder av
hver “situasjon” du lager, og kommenter det. Lag 
det som en del av prosessheftet.



Minimal-løsning. I dette tilfellet tenker jeg meg hva er det minste som kan gjøres. 
Hvordan kan man få til et bibliotek ved å gjøre minst mulig med bygningen. Her 
har jeg sagt at et belte langs dokk-siden og tatt i bruk torpedogangen i to etasjer. 
Arealet innenfor biblioteket er nå fritt tilgjengelig for arkivet eller andre leietagere.

En noe mer ekstrem løsning der man fjerner betongveggen mellom de to 
våtdokkene og dermed får et bredt stort rom for biblioteksfunksjonen. I 
tillegg skapes det et rom til ved å ta vekk deler av veggene på motsatt side av 
torpedogangen



Arkivrobot

Lesesaler etc, arkiv

Kontorer, arkiv

En nedtonet variant av den forrige, der det er lagt to hovedakser, og man tenker 
seg tre forskjellige rom som møtesteder i bygget, en ved hovedadkomst fra 
sørsiden, en halvveis mellom denne og sjøsiden, og en mot strandveien.

En noe ekstrem variant. I denne kan dagens besøkssenter bevares eller fjernes 
ettersom behov. Her gjør man en stor åpning mot sør for hovedinngangen, og 
legger alle servicefunksjoner og internkommunikasjon for ansatte i øvre etasjer 
mot sør. I tillegg lager jeg et større rom som krysser torpedogangen og veggen 
mellom våtdokkene. I tillegg tenker man seg flere akser i øst-vest-retning, og 
bruk av den ene tørrdokken for arkivfunksjon. I tillegg kan man tenke seg en 
restaurant ut mot sjøsiden på den delen nærmest strandveien. Veggen mot vest vil 
jeg da gi en god del åpninger. Av alle er det denne som tiltaler meg mest.



Minimal VS. ekstrem

Disponibelt, arkiv Bibliotek



Arkivrobot

Lesesaler etc, arkiv

Kontorer, arkiv

Muligheter for åpninger i vegg Restaurant med uteservering og scene

Bokhandel

Foaje

Evt. kinosaler og auditorium i dokker

Kafe med åpning mot biblioteksplassen

Arkiv

Evt. kobling mot eks. besøkssenter

Ekstremvarianten







Arkivroboten

36   ARKITEKTUR N   1/14

bare fungerer det som enhver digital 
bibliotekskatalog, men det har en online 
”browse shelf”-funksjon som erstatter 
noe av gleden ved å gå på oppdagelses-
ferd mellom bokhyllene, der man frem-
deles kan finne ”boken ved siden av”.

Det er noen få bokhyller igjen: I det 
store inngangsrommet står to av dem. I 
den ene er det matematiske referanse-
verk, i den andre er det science fiction.

Beslagarkitekturens fallgruver
Man kunne kanskje forventet en høyere 
bygningsmessig standard, men dette er 
som sagt ikke noe påkostet bygg – det 
er langt til biblioteket i Alexandria eller 
operahuset i Bjørvika. Budsjettet var 
trangt, og konstruksjonen er en stan-
dardløsning med søyler og dekker i be-
tong. Fasaden er i prinsippet en ordinær 
prefabrikkert fasade med en ganske stor 
andel høyisolerende glass, mye av det 
dekket av et mønster av faste alumi-
niumsribber som delvis fungerer som 
solskjerming og delvis har en rent este-
tisk oppgave. Teknisk sett er fasadene 
en variant av en internasjonalt velkjent 
byggemåte der primærkonstruksjonen 

kles inn i flere lag av platematerialer og 
dekkes til med kassetter og beslag, en 
teknologi som ofte er med på å nøytrali-
sere ethvert tilløp til artikulert arkitek-
tur. Denne teknologien gjør mye av da-
gens arkitektur veldig skuffende – man 
kan se hva som var tenkt, og langt inne 
i konstruksjonen aner man en struktur 

eller et ønske om et uttrykk – men så er 
det fasadeleverandøren og blikkensla-
gerne som har fått siste ord.

Men Snøhetta har faktisk fått til 
noe selv innenfor disse konvensjonelle 
rammene. De har lekt seg med ribbe-
systemets estetiske potensial, og hentet 
inspirasjon fra distriktets industrihisto-
rie: North Carolina har lange tradisjoner 

innenfor veveri og tekstilproduksjon.
– Fasaden og ribbene er for det meste 

rent praktiske, for å kontrollere sol og 
utsyn, men mønsteret handler også om 
flyt, om veving, sier Nic Rader, Snøhet-
tas prosjektleder for biblioteket. – Vi så 
på den tekstilforskningen som gjøres på 
universitetet, vi var ute etter en slags 
tekstil følsomhet. Bygningens forhold til 
landskapet er også vevet inn i fasaden, 
mønsteret utviklet seg sammen med 
rommene innenfor. 

Vev-referansen kan nok ha fungert 
som en konseptuell støtte underveis, og 
den er helt åpenbart blitt en del av den 
fortellingen om bygget som nå viderefor-
midles av kommunikasjonsavdelingen. 
Men selv om veveriet rent teknisk er 
en metafor, har referansen tillatt et litt 
flytende fasadebilde som rent estetisk 
fungerer godt: Variasjonene i fasadela-
get skaper en sammenheng mellom de 
indre rommene, en visuell flyt fra etasje 
til etasje, som ville blitt borte med en 
mer konvensjonell ortogonal fasade-
inndeling.

For løsningen med et sentralt digital-
styrt boklager har ikke bare frigjort area-
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"Teknisk sett er fasadene 
en variant av en tekno-
logi som ofte er med på å 
 nøytralisere ethvert tilløp 
til artikulert arkitektur. "

Boklageret med det automatiske bokhentingssystemet. Et langt skritt fra den tradisjonelle bokhylla... 
The book storage with the automatic retrieval system. A long step away from the traditional bookshelf...

Foto: Mark Herboth

En artikkel i Arkitektur N om 
Snøhettas nye bibliotek i 
USA, James B. Hunt Library 
North Carolina (Arkitektur N 
1/14) setter meg på tanken 
om å bruke en slik robot 
for arkivet. Kan jeg bruke 
en slik for å “spare” plass. 
Bygget er jo gigantisk, og 
det er jo egentlig ikke noe 
problem med at jeg har for 
lite plass, mer motsatt...

Allikevel så synes jeg 
det er utrolig artig med 
maskiner og gigantiske 
installasjoner. Dora er jo 
en mastodont, interiøret og 
installasjonene kan jo spille 
på det.

Se også video som ligger 
på CDen og på neste side 
(kun på interactive pdf) der 
det vises i bruk i et annet 
bibliotek. Fordelen er jo at 
bestilling av arkivmateriale 
blir en showpiece i bygget 
sammen med arkivarenes 
daglige virke...

På midtsemester så får jeg 
strålende kritikk for denne 
tanken. Jeg får beskjed om 
å dyrke denne maskinen, 
denne manifestasjonen 
av vår enorme produksjon 
og samlemani. En synlig 
minnebank av vår felles 
historie. Dette siste her 
synes jeg spesielt spiller 
godt på lag med Dora som 
historisk bygg...Foto: ArkitekturN 01/14 / Snøhetta/Dematic



Foto/video: SCU University Library, Youtube video
https://www.youtube.com/watch?v=ez9Z7rHqk1Y



Modellfoto av noen varianter på den ekstreme løsningen



Arkivet i 2030 - digitalisering og plassbehov?

Dagens plassbehov:
 Riksarkivet:   25 000 hyllemeter
 Trondheim Byarkiv:  30 000 hyllemeter
 Interkommunalt Arkiv:  15 000 hyllemeter (antatt, ingen info tilgjengelig)
 NTNU Ubit:    15 000 hyllemeter (antatt, ingen info tilgjengelig)
 STFK, arkivtjenesten:  15 000 hyllemeter (antatt, ingen info tilgjengelig)
 Forsvarsmuseet:   15 000 hyllemeter (antatt, ingen info tilgjengelig)
 St.Olavs Hospital:  15 000 hyllemeter (antatt, ingen info tilgjengelig)

TOTALT: 130 000 hyllemeter

Er dette relevant???? Jeg mener at arkivet i fremtiden kommer til å bestå av et langt 
mindre antall verker enn hva vi har i dag. Mye digitaliseres, nytt materiale blir gjort 
digitalt og kastes etterhvert som det er kvalitetssikret. Det som må bevares men som 
ikke kan kastes kan jeg da legge inn, og blir det da for mye så er det jo ikke sånn at 

dette MÅ ligge på Dora.. Jeg mener det kan stappes i en fjellhall, så brukes Dora til det 
som er interessant for publikum, sykehusjournaler som er digitale kan eksempelvis 
stappes i en fjellhall, ikke midt i byen...



Minimalvarianten

Hva er det minste jeg kan gjøre? Jo det 
er å legge hele biblioteksfunksjonen på 
nordsiden (Jeg kaller det ofte for dokkside 
ellers) og sikre godt med dagslys inn i 
biblioteket. Her får jeg et kompakt bibliotek, 
arkivet kan fortsette noenlunde ufrandret, 
og 1. etasje kan fortsatt leies ut på store 
deler.

Problemet er bare at den funker liksom 
ikke helt. Etter veiledningen min med Ole 
Jørgen, så er dette blitt klarere. Problemet 
er jo at den forholder seg ikke til DORA, 
den forsøker å tilfredsstille krav til et nytt 
kontorbygg, Dora er en bunker, det er 
mørkt!

Dette er en beskjed som jeg er så glad 
for å ha fått, for noe av problemet mitt har 
jo vært at jeg har vært for fokusert på 
dagslys...



-



Romlige opplevelser
For å starte med å definere romlige opplevelser og 
“soner” i biblioteket, så må jeg først finne ut hva 
biblioteket mitt skal være. I samtalen jeg hadde 
med Morten Johansen i Byarkivet poengterte han 
at jeg måtte tenke at folk skal til kulturbunker 
Dora, ikke arkivet, og ikke biblioteket. På mange 
måter er jeg enig, jeg lager en kulturinstitusjon. 
Biblioteket i dag er ikke det samme som for 50 
år siden, biblioteket er en kulturinstitusjon i 
aller høyeste grad. I så måte så kan man jo også 
si at biblioteket rommer kulturen, i dens mange 
former, slik at kulturen må vises i biblioteket.

Dette er selvfølgelig noe som kan være litt 
vanskelig, kultur gir vanligvis fra seg en del lyd, 
og deler av biblioteket ønsker man jo også å holde 
litt stille. Biblioteket skal med andre ord romme 
både stillheten, kontemplasjonen, lesingen 
og lyden, skrålet, samtalen og diskusjonen. 
Biblioteket skal inneholde rolige og mer 
ekspressive områder.

Det er også et viktig poeng at biblioteket ligger 
i en gammel ubåt-bunker. Biblioteket må derfor 
vise historien, koblingen mot det som var. Noe 
av dette ønsker jeg å gjøre ved å fjerne gulvet 
som i dag ligger i Dora, eksponere de gamle 
ubåt-dokkene, tette igjen for fjorden, og benytte 
dokkene som rom. Kanskje kunne jeg beholdt 
vann i en av dem? Kanskje kan en av funksjonene 
ligge i en “ubåt”?

En av de funksjonene jeg vet jeg må ha, er 
kontemplasjonens rom, et areal for ettertanke, 
lesing og studering. Her finner man de 
skjønnlitterære tekstene av forfattere som 
Dostojevskij, filosofiske tekster fra Nietszche 
og steder der man kan gjemme seg vekk. 
Kontemplasjonens rom er innadvendt, og lukket, 
den åpner seg ikke nødvendigvis ut mot det store 
rommet, men inneholder nisjer og avlukker der 
man kan begrave seg i tekstene.

Studienes rom er faglige, det inneholder 
fagprosa og er nært koblet opp mot lesesaler og 
studieplasser. Studieplassene er ikke nødvendigvis 
sentralisert, og kan gjerne være spredt rundt 
om, med enkeltplasser og dobbeltplasser, men 
har gjerne også et felles lese/studieareal for 20-
30 personer. Disse arealene er gjerne åpne mot 
det store rommet, og bør være synlige som en 
leseplass.Det er imidlertid en fordel om de er 
noe skjermet mot lyd, i alle fall på den store 
leseplassen, men den bør være åpen.

Barnas rom er også viktig. Dette er et eventyrets 
hule, oppdagelsens og forundringens sted, og 
fortellingens arena. Hit kommer skoleklasser 
og barnehager for å lære om forskjellige ting, 
bli fortalt historier, se dramatiseringer og bli 
forundret. Hit kommer også foreldre i mamma- 
eller pappaperm med småbarn for å lese, leke, 
møte andre i samme livsperiode, og ta en kaffe. 
Denne plassen må ha en viss åpenhet mot resten, 
den må være oversiktlig nok til at foreldre kan se 
over arealet og finne igjen barnene sine, og holde 
oversikt. Den må også være lukket nok til at man 
kan ha et noe avgrenset areal slik at ikke barna 
løper vekk gjennom alskens åpninger.

Fortellingsrommet er stedet der skjønnlitteraturen 
kommer inn. Denne faller naturlig sammen 
med kontemplasjonens rom, men kan fungere 
som en mellomstasjon mellom barnas rom og 
kontemplasjonens rom, og kobles gjerne mer opp 
mot det offentlige rommet med sine funksjoner 
som eksempelvis kafeen, og er et sted der foreldre 
kan sitte og lese skjønnlitteratur og samtidig se 
barna i barnas rom.

Diskusjonens rom er også viktig i dagens 
bibliotek. Noe av dette faller inn i vestibylearealet, 
men det må også være mulig å holde dette litt 
adskilt, eksempelvis ved arrangementer. Kanskje 
er det noe todelt. Dette retter seg inn mot det 
offentlige sentrale rommet, og har i tillegg sin 

egen vestibyle, muligens rettet mot uterommet. 
Her har man møterom, kursrom, auditorium, 
kinosaler og samarbeidsplasser. Denne delen har 
gjerne fagstoff, men kan være knyttet opp mot 
studienes rom der det faglige også tenkes plassert.

Arkivrommet er koblingen mellom arkivet og 
biblioteket. Her har man leseplassen, slusen mot 
arkivet og den historiske koblingen. Denne delen 
er det ønskelig med dagslys på, men det kan 
godt være dagslys i form av åpning inn mot det 
sentrale rommet.

Medierommet er hvor man finner de digitale og 
analoge mediene. Her har man datamaskiner, 
prosjektorer, dataspill og filmer. Her har man også 
avisene og magasinene, tidsskriftsamlingen til hele 
biblioteket. Her har man sitteplasser og lounger. 
Her finner vi også populærkultur og tegneserier 
og digitale verksteder.

Jeg har også, som på 
Deichmanske, tenkt 
på en døgnåpen 
del av bygningen. I 
samtale med en finsk 
bekjent jeg studerte 
med i Aarhus spurte 
han om ikke hele 
bygget kunne være 
uoppvarmet, og kun 
oppvarmede bokser 
med forskjellige 
funksjoner. Selv 
om jeg ser noen 
utfordringer ved 
dette, så ser jeg også 
store muligheter. 
Dette gjør at man kan 
holde hele bibliotekets 
fellesareal åpent hele 
døgnet, og at man 

kan lukke deler av det utenfor åpningstiden, og 
eksempelvis ha utvidet åpningstid på butikk, kafe, 
og døgnåpen mediasone med aviser etc.

Et annet spørsmål er om bøkene. Hvor mange 
bøker skal inn? Og hvordan skal de vises frem? 
Kan bøkene og bokhyllene i seg selv være 
innredning? Og er det arealeffektivt med bøker 
i besøksdelen? Er det mer relevant med en 
robotløsning? Jeg tror ikke at et bibliotek kun kan 
basere seg på bøker, man  trenger en løsning der 
biblioteket er mer enn kun bøkene, slik at et rent 
boklager slik som biblioteket har vært tenkt det 
går ikke, men kan deler av biblioteket ha en robot 
slik at mengden bøker kan økes uten å gå på 
kompromis med besøksdelen? Og hvor lurt er det 
med tanke på eventuell utvidelse av denne delen? 
Man kan jo tenke seg at etter 15 års bruk så vil 
man flytte mer inn i robot-delen, eller (logisk 
nok) at mengden bøker på biblioteket øker...

=MÅ PÅ 1. ETASJE

Døgnåpent



Arkivet    600 m2 + magasin
 Magasin: 80 000 hyllemeter
 Lesesal og publikumsmottak
 Kontorer
 Arkivregistrering
 Møterom etc.
 Teknisk

Administrasjon, etc.   200 m2

Teknisk    500 m2
 Vann og Avløp
 Varmesentral
 Ventilasjon
 Lager ol.
 Infrastruktur

Kafe     300 m2
 Spisested
 Uteservering
 Kjøkken, lager etc.
 andel av vestibyle

Bokhandel    150 m2
 Butikkareal
 Mindre lager

Restaurant    300 m2
 Spisested
 kjøkken
 toaletter etc.
 uteservering
 kobling mot scene og debattforum

døgnåpen avdeling  500 m2
 medieavdeling
 aviser
 lounge
 resepsjon
 innleveringsmaskiner
 infovegg, litt.hus og bibliotek

diskusjonens (litt.hus) 600 m2
 auditorium
 møterom
 sitteplasser
 kobling mot restaurant
 grupperom
 arbeidsplasser

kontemplasjonens  450 m2
 sitteplasser
 nisjer

studienes rom   720 m2
 lesesaler
 sakprosa
 leseplasser
 kollokvierom

barnas rom   700
 delvis i kombinasjon med diskusjonens
 scene
 huler
 kravleareal
 interaktiv lek
 lesesirkel
 læring
 sitteplasser

fortellingens   650
 skjønnlitteratur
 sitteplasser
 utstilling
 nisjer
 kobling mot barnas rom

medienes rom   1800
 kino
 datasal
 aviser og tidsskrifter
 informasjonssal
 utstyrsutleie
 møterom i kombinasjon med diskusjon
 multifunksjonssal
 samarbeidssaler

Garderober ol.   300
 toaletter
 garderober
 barnevognparkering
 oppbevaringsbokser
 renholdsstasjoner

TOTALT: 8000 m2 + magasin

Program

Referanse for arbeidet med program:
http://www.ted.com/talks/joshua_prince_ramus_on_seattle_s_library



Referanseprosjekt
City Library in Seinäjoki / JKMM Architects
http://www.archdaily.com/360049/city-library-in-seinajoki-jkmm-architects/

Spesielt interessert i materialer, overflater og selvøflgelig program her

Foto:
 Tuomas Uusheimo (øverst t.v. nederst t.h.)
 Mika Huisman (øverst t.h. nederst t.v.)



Referanseprosjekt
Biblioteket Rentemestervej / JKMM Architects
modelprogrammer.kulturstyrelsen.dk/cases-til-inspiration/biblioteket-paa-rentemestervej/#.UzNqz4W9a8z

Interessant med tanke på program, situasjoner, områder etc.

Foto: 
 SIGNAL Arkitekter (nederst t.h.)
 Københavns Kommune, Kultur- og fritidsforvaltningen  (øverst t.h.)
 BIBLIOTEKET Rentemestervej (under)
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Tekst Cecilie Klem
Illustrasjon KORD Designstudio

    Når bøkene etter hvert forsvinner og 
cyberspace tar over, blir bibliotekrommet 
viktigere enn noen gang. Det har vært en av 
grunntankene i biblioteksjef Liv Sæterens 
konsept for nytt hovedbibliotek i hovedstaden. 

Den tanken har hun hatt i 23 samfulle år, 
helt siden den første befaringen i lokaliserings-
alternativet Galleri Oslo i 1991.

Det har tatt sin tid å skaffe nye lokaler til 
hovedbiblioteket på Hammersborg, et steinkast 
unna Regjeringskvartalet i sentrum av 
hovedstaden. Men i bunn og grunn har 
visjonen om hvor viktig selve bibliotekrommet 
er, overlevd de to tiårene som har gått. I 
mellomtiden er Galleri Oslo blitt byttet ut med 
Atelier Oslo og Lund Hagem arkitekters 
prosjekt i Bjørvika.

EN STOR SMARTTELEFON 
Inni det kvartalsstore bygget ved siden av 
Operaen skal endelig biblioteket drives med 
rommet som metode. 

Arkitekturen skal tjene funksjonene og 
aktivitetene. Formidling av innhold er prioritet 
nummer én. For når en større og større del av 
innholdet brukerne skal ha tak i, kun finnes i 
cyberspace, blir de fysiske omgivelsene 
viktigere enn noen gang. Rommene blir 
verktøy for å aktivere innholdet, forklarer 
Sæteren, enten man skal ta innholdet med seg 
eller jobbe med det på stedet. Biblioteket blir 
som en stor smarttelefon hvor rommene er 
applikasjoner som gir tilgang til selve  
samfunnspensumet. 

Bøkene skal fortsatt dominere interiøret  
i hovedbiblioteket, men når det blir færre og 
færre av dem og kunnskap publiseres digitalt, 
er det ingen andre enn bibliotekarene som 

kommer til å systematisere, bevare og til- 
gjengeliggjøre den. Hvis ikke bibliotekene gjør 
det, er det ingen som kommer til å gjøre det. 
Det er Liv Sæterens mektige påstand. 

TANKEINNHOLD
Men det er ikke bare innholdet, eller samfunns- 
pensumet som Sæteren kaller det, i bøker og på 
nettet som skal formidles inne i det nye bygget i 
Bjørvika. Det som befinner seg inni folks 
hoder, skal også ut til folket, forklarer Sæteren. 
Derfor er det viktig med en ordentlig scene, 
små og store forsamlingslokaler og møterom 
hvor kommentatorer, forskere, forfattere og 
folk flest kan lære hverandre ting, debattere  
og fremføre. 

Alt handler om å aktivere og bruke 
samfunnspensumet, få det usynlige innholdet 
ut i det offentlige rommet, ut i biblioteklokalene. 
Og til slutt handler det selvfølgelig om 

Lesesalene og reolene må «dø» for at det nye folkebiblioteket skal få leve. 
Det er budskapet fra Oslos nylig avgåtte biblioteksjef, Liv Sæteren. 

ET STØYENDE STED
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utjevning, om at alle skal ha lik mulighet til å 
skaffe seg den samme kunnskapen. Det er et 
viktig poeng for den erfarne og avgåtte 
biblioteksjefen.

Hun snakker om å gjøre lukkete universitets- 
baser åpne for utlån og om bibliotekarer som 
gjør kontinuerlige, omfattende søk på nettet for 
å finne og kvalitetssikre innhold til det store, 
norske samfunnspensumet. 

Hovedbiblioteket i Bjørvika blir et slags 
samfunnspensumets høyborg, et sted hvor 
hovedstadens bibliotekarer går foran med et 
godt eksempel og bruker de fysiske omgivelsene 
til å synliggjøre kunnskap som ellers ville vært 
utilgjengelig. 

«FANTASTISKE ARKITEKTER»
Har Liv Sæteren nå endelig fått det bygget hun 
ønsket seg? Har visjonen hennes materialisert seg 
på tegnebordet til Atelier Oslo og Lund Hagem? 

Det er ingen viktige funksjoner eller 
visjoner som har gått i vasken, forsikrer hun 
oss. Det eneste konkrete minuset er at 
møterommene er for få og for lite fleksible. 

Joda, det er i bunn og grunn noen «fantastiske 
arkitekter», og biblioteket har hatt god dialog 
med dem. Det som har vært av dialog da.  
For dialogen har ikke vært omfattende nok. 
Det legger ikke Sæteren skjul på. Det har vært 

som å stå på hver sin side av en brusende elv og 
snakke til hverandre, sier hun. Verken biblioteket 
eller arkitektene har hatt mulighet til å påvirke 
mengden samarbeid i det store byggeprosjektet.

– Vi har hatt dialog og er veldig glad i dem, 
og vi har hatt et veldig godt samarbeid etter 
forholdene, legger hun diplomatisk til. 

GODE BRYTNINGER
Det har blitt for mange formelle møter og for 
lite dynamisk samarbeid mellom bruker og 
arkitekt, er hjertesukket fra biblioteksjefen. 
Dessuten har det være uenigheter, og det er ting 
bibliotekarene har ønsket, men ikke fått. 

Det har dreid seg mest om fruktbare 
brytninger, det må være friksjon i et slikt 
samarbeid, sier Sæteren, og understreker et 
poeng: Deichmanske bibliotek har hatt en klar 
strategi for fremtiden og for hva som skal og 
kan skje. Det har de jobbet så mye og lenge  
med at de har kunnet være tydelige overfor 
arkitektene fra dag én. 

– Hvis ikke ville det ha vært arkitektens 
fortolkning av hva biblioteket skal være, som 
ville hatt første prioritet, sier Sæteren. 

Fordi nytt hovedbibliotek har vært på 
trappene siden 1991, har scenariene hele tiden 
blitt utviklet og justert. 

– Der har vi jo et fortrinn, sier Sæteren. 

INGEN SKOG AV REOLER
Når det kommer til det helt konkrete arbeidet 
med innredningen, er biblioteksjefen ganske 
rolig. Der tror hun bibliotekarene og arkitektene 
vil klare å komme fram til gode kompromisser. 

– Grunnstrukturen er veldig bra. Det var 
ikke for ingenting at de vant. Ingen av oss vil ha 
faste rom med vegger eller veldig høye 
innredningselementer, forteller Sæteren. 

Hun mener brytningene vil gå på hvordan 
man bevarer den estetiske romvirkningen i 
bygget samtidig som bibliotekarene får den 
dynamikken og formidlingskapasiteten de vil ha. 

– Det blir en spennende prosess. Det vil 
være noen viljer som står mot hverandre, men 
vi vil ha god tid til å brytes… 

Fra formidler til debattleder: Bibliotekaren skal ikke lenger være en lavmælt kunnskapsformidler. 
Nå skal norske bibliotekarer formidle digitalt innhold høyt og tydelig, og invitere til samfunnsdebatt.

– Biblioteket blir som en stor smarttelefon hvor  
rommene er applikasjoner som gir tilgang til selve  

samfunnspensumet, sier Liv Sæteren.

Fremtidens bibliotek;
Debatt og diskusjonshus mer enN en lesesal?

Illustrasjoner: Arkitektnytt 01 2014



Alle gode bibliotek kjennetegnes av at de har både rolige 
og mer aktive områder. Men man må ikke undervurdere 

bibliotekets store fordel; At det er stille. 

Du kan si det er et sted hvor det er komfortabelt å være 
alene, og det er noe det er alt for få tilbud av.

Erling Dokk Holm, Arkitektnytt 01 2014

“
11arkitektnytt

nasjonaleturistveger.no

Invitasjon til prekvalifisering. Nasjonale turistveger er 18 utvalgte kjøreturer fra Varanger i nord til Jæren i sør. Utsiktspunkter og rasteplasser 
med nyskapende arkitektur i vakker natur gir opplevelser som frister til lengre opphold og nye besøk. Statens vegvesen søker etter nye, unge 
formgivere som kan være med å sette preg på rasteplasser og utsiktspunkt fram mot 2023. Les mer om Nasjonale turistveger på nasjonale- 
turistveger.no og vegvesen.no/nasjonaleturistveger.

Påmelding innen 1. mars 2014 til Statens vegvesen, Turistvegseksjonen v/Grete Kongshaug på e-post: gretek@vegvesen.no.
Konkurransegrunnlag og informasjon om prekvalifiseringen kan lastes ned fra vegvesen.no/nasjonaleturistveger.

Søker unge formgivere – arkitekter og landskapsarkitekter
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Tema: Det nye biblioteket

ERLING DOKK HOLM
Statsviter og byutviklingskommentator

Aktuell: Har lenge vært opptatt av og skrevet om viktig-
heten av biblioteket, særlig folkebiblioteket. 

«Jeg må jo si Vennesla, fordi det er så vakkert, men jeg 
er jo ikke så ofte der. Favorittene er nok de du bare kan gå 
rett inn i, der det er lett å komme til. Majorstua- og Tøyen- 

biblioteket, der jeg er mest, er kjempefine.»

Erling Dokk Holm var juryleder da biblioteket i Vennesla fikk Statens byggeskikkpris i 2012. 
Foto: Ingebjørg Semb
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Veiledning, 14.03.2014 
Jeg har hatt veiledning med Nina, og noe usystematisk av meg tok 
jeg ikke og skrev et referat etterpå som jeg vanligvis pleier. Siden jeg 
ikke har det, så er jo noe av problemet at jeg ikke husker alt, men det 
jeg husker skal jeg da sannelig legge ut.

Jeg fikk tilbakemelding på at jeg burde definere i større grad 
hvordan jeg ville ha stemningene i de forskjellige dokkene. Jeg 
burde lage kjappe og enkle illustrasjoner i photoshop som viser de 
forskjellige romlige sekvensene jeg ønsker meg inne i bygget. Dette 
har jeg så vidt startet på, noe som jeg har et eksempel på under. 
Videre så fikk jeg beskjed om å bygge en modell som også viser 
det omkringliggende siden dette kunne gi meg noen retninger å 
jobbe etter med tanke på innganger, åpninger og annet. Nå har 
jeg selvfølgelig gått litt bort fra å legge inn alvorlig mye åpninger i 
ettertid, men noen blir det naturligvis.

Videre så diskuterte vi dette med dokkene, og kanskje jeg kunne la 
vannet være i den ene av de. Dette var for så vidt noe Anita kom 
bort til meg og kommenterte som mulighet etter midtsemester. 
Fordelen med å gjøre dette er så klart at da kan jeg bruke vannet 
til varmegjenvinning, men dette er i motsetning til arkivroboten 
en veldig teknisk løsning som ikke gir meg noen ting. Jeg har 
undersøkt tanken, og kommet frem til at jeg ikke kommer til å ta 
den videre siden den lett bryter opp bevegelsen på tvers innvendig 
med unødige klimaskiller.

Den siste tingen jeg husker fra veiledning var materialitet. Jeg 
bør lage meg en materialpalett hvor jeg ser på hvilke materialer 
det er jeg ønsker å ha inn i Dora. Hva er det der, hva gjør jeg med 
det, og ikke minst hva legger jeg til. Hva skjer om jeg legger inn 
deler med overflater av tre, glass, stål, hvilken type stål, hvilken 
overflatebehandling kan jeg gi de nye elementene, hva gjør jeg med 
det eksisterende? Jeg snakket også med Ole Jørgen om dette i går, 
og han påpekte at dersom det er malt, som det er, så koster det mer 
enn det smaker å ta tilbake den rå betongen, slik at jeg bør heller 
fokusere på hvordan jeg kan behandle veggene videre med farger ol. 
for å få uttrykkene jeg vil ha enn å ta det tilbake, siden det ikke blir 
det “originale” allikevel.





Underveis i prosessen min har jeg oppdaget hvor viktig historien egentlig er for meg. 
Jeg vet ikke helt hvor mye den har påvirket valgene mine, men jeg er interessert i 
historien vår, og har vel slukt både det ene og det andre av seriøs og noe mer useriøs 
historiefortelling opp igjennom tiden. Historien vår er en del av hvem vi er, hvem vi 
har vært, og sier noe om hvor vi er på vei. Uten at vi tar vare på historien, og da de 
minnene som eksisterer og gjør de til en del av livene våre, hva er den da? Vi må ikke 
glemme hvor vi har vært, for det er ikke sikkert vi vil ende opp på samme sted en gang 
til.

I forhold til dette så er jeg mer og mer overbevist om at det å bruke Dora, som er et 
såpass klart og tydelig minne om hvor vi har vært i Europa og verden er viktig og rett. 
Ved å la minnet om okkupasjonstiden bli en del av det offentlige rommet, så lar vi det 
også være en del av det som minner oss om hvor det hele gikk galt. I tillegg så lar jeg 
arkivet være en del av dette. Arkivene våre forteller oss også om hva vi har gjort. De er 
viktige, og er en del av samfunnet vårt. Arkivene er ikke til for å støve ned å bli glemt, 
de er tilstede for å være tilgjengelige. Tilgjengelige for oss, den normale borger.

Dette har ikke vært noe som har påvirket meg, det har ikke vært styrende for 
prosessen min. Det er først nå mot slutten ved at jeg tilfeldigvis, luta lei av å jobbe, 

snublet over bildet over på facebook på siden til “The Angry Architect” og oppdaget 
hva dette har å si for meg, og hvordan det (forhåpentligvis) har kommet til uttrykk.

I tillegg så har jeg den holdningen at bygningene vi omgir oss med sier oss noe, og de 
har en verdi utover det rent økonomiske. De sier noe om hvem vi er, men de mister sin 
verdi om de står tomme og ikke er i bruk. Om vi ikke kan se skjønnheten ser vi bare 
feilene og manglene. Jeg tror ikke den gjengse trondhjemmer har noe spesielt forhold 
til Dora, utover at det er en stor andel som jeg har en sterk mistanke om at synes den 
er stygg. Og det kan den fort være. Den er tynget ned av utilgjengelighet og industriell 
og lukket bruk. Det er et fåtall som kommer inn i bygningen. Den tilgangen jeg selv 
fikk inne på Dora er sjelden, og ikke lett å få, selv om det ikke var en fullstendig 
gjennomgang. Jeg tror at dersom jeg ikke hadde hatt et arbeidsforhold i kommunen 
og ikke hadde jobbet med masteren, så hadde jeg ikke kommet lengre enn lesesalen 
til arkivet. Jeg mener også at en såpass sentrumsnær tomt må ha en spesiell type 
virksomhet. Det må være et sentrumsformål som ligger inne i bygget, og ikke industri, 
lager eller kun arkiv. Dora ligger såpass tilgjengelig til, og spesielt med tanke på 
Nyhavna- og Brattøra-utbygginga at jeg mener den må være offentlig, og med et 
offentlig formål.

Bilde: https://www.facebook.com/TheAngryArchitect





Veiledning, 
26.03.2014 
Nå har jeg hatt veiledning med Ole Jørgen, 
Jølle, og mye av det jeg har drevet med er kastet 
en smule på båten. For det første så var ett av 
poengene hans at jeg jobber i en bunker, og at jeg 
må rendyrke det for alt det er verdt. Dette betyr 
at jeg ikke må være så bekymret for dagslys. 
Jeg jobber med Dora, og noe av det spesielle 
er jo dette med det store avlange rommet med 
dagslys kun i den ene enden. Jeg må fokusere 
på å få mest mulig ut av de dokkene og virkelig 
jobbe med dem. Dette var veldig deilig å få høre, 
siden mye av det jeg har strevet med den siste 
tiden har vært hvordan jeg skal ta i bruk Dora, få 
dagslys, men samtidig bevare sjelen av hva som 
bygnignen er. De (få) modellene jeg har laget 
der hvor jeg har lagt inn åpninger for dagslys 
opplever jeg at jeg dreper det som er identiteten 
til Dora. Selvfølgelig er det jo litt kjipt også, siden 
mye av det jeg har gjort endres radikalt og jeg 
må gjøre mye på nytt, men dette er en liten pris 
å betale. I tillegg er det seks uker igjen, et hav av 
tid for de som ikke sover!

Jeg fikk også litt input på organiseringen av 
rommene, hvor jeg bruker ryggen mot solsiden 
for alt som lukkes av eller ikke er med på den 
logikken som jeg legger i dokkene. Dette betyr at 
kinosaler, auditorium, toaletter, teknisk, kontorer 
og lignende havner her som en stor rygg av 
funksjoner som tjener arealene lenger inn.

I forhold til løsninger så fikk jeg en 
tilbakemelding på å gjøre noe som jeg for så vidt 
har tenkt på. I forhold til etasjene lenger opp 
som jeg legger inn, så kan jeg bruke stålprofiler 
som jeg fester inn i betongveggene og legger 
dekker på/mellom. Da gir jeg dekkene en 
avstand til veggene på minimum 50 cm slik at 
man hele tiden får følelsen av høyden og det sore 
rommet. Biblioteket legges da inn på første og 
annen etasje, og så fjerner jeg dekket i 2. etasje 
der hvor jeg ikke trenger plassen og åpner opp 
slik at man får følelsen av hele høyden. Nina har 
også kommentert dette med det store rommet, 
og muligheten til å åpne helt fra bunnen av en 
dokk og opp til det tykke bunkertaket. Dette er 
en ide som jeg har vært inne på(så vidt det er), 
og vil jobbe videre med.
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Utstillingskatalog!

Jeg benytter anledningen til å starte litt med renderinger og se på 
materialitet. Her er Teksten og rendringene jeg lagde.

Navn: Knut Sigurd Råberg

Telefon: 952 89 433

Fødselsdato: 01.03.1986

E-post: knutta@gmail.com

Tittel: Nyhavna Arkivbibliotek

Beskrivende tekst:

Trondheim vokser, og Nyhavna og Brattøra utvikles, hva skjer da med Dora? Skal Dora være en tom betongkoloss , et gjenferd fra tidligere tider, eller kan det være 
noe mer?

Bibliotekene er nordens piazzaer, steder der vi møtes, diskuterer og lærer. Det er her vi kan finne noe om hva slags samfunn vi ønsker å være og hva slags samfunn vi 
er. Er det mulig å kombinere biblioteket med arkivsenteret i Dora? Kan Dora bli åpen for publikum og føre arkivene nærmere befolkningen? Kan biblioteket være en 
katalysator for utviklingen av Nyhavna og bli det nye møtestedet på Nyhavna?

Vedlegg:

Portrett: knut_s_raaberg.jpg

Illustrasjon: render_knut_s_raaberg.jpg







Diverse mer eller mindre usorterte skisser og 
diagrammer på de neste sidene, noenlunde 
kronologisk, men med unntak.



Skisser fra veiledning med Jølle.

Kjempeflott veiledning, men notatene og skissene er litt mer 
uforståelige...



Innleveringsautomat - skisse



Bilde funnet på salen, tatt med som en del av inspirasjonen min
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	Skannet på en flerfunksjonsmaskin fra Xerox(12)

